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Endeligt svar på spørgsmål fra Jette Gottlieb (EL), Christina Thorholm (RV) og Jan 

Bjergskov Larsen (SF) stillet den 17. januar 2022. 

Spørgsmål nr. 124: 

”Er ministeren enig i, at man ved mandatfordeling i forbindelse med kommunal- og 

regionalvalg skal tilstræbe en mandatfordelingsmodel, der mest mulig afspejler væl-

gernes stemmefordeling?” 

Svar: 

Naturligvis skal mandatfordelingen afspejle vælgernes stemmeafgivning. Jeg mener 

dog også, at der er andre væsentlige parametre end ren matematisk forholdsmæssig-

hed. 

Af samme grund findes der eksempelvis også en lovbestemt spærregrænse ved folke-

tingsvalg, der i sagens natur betyder, at der ikke er matematisk overensstemmelse 

mellem et partis stemme- og mandattal, medmindre partiets opbakning blandt væl-

gerne har en vis størrelse. Det demokratiske hensyn bag er bl.a., at Folketinget skal 

være arbejdsdueligt og fungere i praksis. 

En sådan lovbestemt spærregrænse findes ikke ved kommunale og regionale valg. Til 

gengæld anvendes d’Hondts metode til at opgøre disse valg, der efter min opfattelse 

har den fordel, at små partier ikke bliver uforholdsmæssigt overrepræsenteret. 

På den baggrund mener jeg, at d’Hondts metode har en god balance og er velegnet til 

at opgøre kommunale og regionale valg. 

 

Med venlig hilsen 
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